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Tijdens de Studio R+ talkshow De Eerste 
Maandag sprak u over ‘een zorginfarct dat er 
nu al is en steeds groter wordt’. Wat bedoelt 
u daarmee?

Er gaan veel dingen mis in zorg en welzijn. Zo zie ik in 
het veld dat er te weinig wordt erkend dat verpleeg-
kundigen en verzorgenden essentieel zijn voor de 
sector. Het zorginfarct waar ik over sprak is geen 
toekomstbeeld, het is er nú al. We hebben nu al een 
groot tekorten aan zorgprofessionals en dat wordt in 
de toekomst niet minder. We zien een grote uitstroom 
van jonge verpleegkundigen uit de sector in de eerste 
twee jaar dat zij werkzaam zijn in de zorg. Zij noemen 
hiervoor als belangrijkste redenen dat ze in één keer 
in het diepe gegooid worden, ze meteen veel verant-
woordelijkheden hebben en worden geconfronteerd 
met een hoge werkdruk. Lossen we dit niet op, dan 
zullen de tekorten zich opstapelen.

Het beleid in de zorgsector is met minder mensen 

meer doen. En natuurlijk hebben we ook werkenden 
nodig in de andere sectoren. Maar we moeten minder 
korte termijn denken en de maatschappelijke discus-
sie voeren over wat voor samenleving we willen zijn? 
En wat voor zorg we willen leveren? Die vragen worden 
niet gesteld en het bijbehorende gesprek wordt in de 
samenleving niet gevoerd. Dat is wel essentieel wat 
mij betreft. En zolang verpleegkundigen en verzor-
genden als kostenpost worden gezien, gaat de situatie 
niet verbeteren. Er moet juist geïnvesteerd worden in 
deze professionals en de verantwoordelijkheid moet 
weer bij hen gelegd worden. 
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Sluit de huidige manier van werken aan op 
de behoefte in de samenleving aan meer 
flexibiliteit?

Dit vind ik een ingewikkelde vraag. Zorgprofessionals 
zijn professionals die inspringen wanneer het nodig 
is. Maar dit is in mijn ogen best wel éénrichtingsver-
keer, want vanuit de werkgevers wordt er lang nog 
niet flexibel genoeg gedacht. Denk bijvoorbeeld aan 

In dit artikel gaan we in gesprek met Femke Merel van Kooten. Zij is de tijdelijke voorzitter van  
NU'91, de beroepsorganisatie voor zorgprofessionals. Centraal in dit 5 vragen interview staat 
haar kijk op het steeds groter wordende zorginfarct. 

het faciliteren van kinderopvang, wat vanuit overheids-
wegen nog steeds niet gratis is en daarmee een groot 
probleem voor veel werknemers. Maar denk hierbij ook 
aan het faciliteren van woon- werkverkeer en mantel-
zorgtaken. Er moeten betere banen gecreëerd worden, 
die de zorgprofessionals meer flexibiliteit bieden. Dan 
behoud je, naar mijn idee, makkelijker de professionals 
en maak je de zorg een stuk toekomstbestendiger. 
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Staat het grote aantal verschillende cao’s in 
de sector zorg en welzijn de flexibiliteit in de 
weg? 

Ik zie het veelvoud aan cao’s zeker als een struikelblok 
en ben daarmee voor één cao. Ik haal graag het voor-
beeld van veiligheid op de werkvloer aan, dat is in elke 
cao anders geregeld. Maar het maakt eigenlijk niet uit 
waar je werkt, ongeveer 90% van de zorgprofessionals 
heeft te maken met intimidatie of agressie op het werk. 
Een punt zoals veiligheid komt in de ene cao wel en in 
de andere niet naar voren. Dit is onoverzichtelijk en 
helpt de professional niet in het weten waar hij of zij 
aan toe is. Je moet gewoon onder dezelfde arbeidsvoor-
waarden je werk kunnen doen. Daarnaast maakt één 
cao het ook mogelijk om in tijden van crisis en krapte 
gemakkelijk bij te springen in een ander deel van de 
sector, wat nu heel moeilijk is. Dat je in elke afzonder-
lijke cao weer die arbeidsvoorwaarden moet bevechten 
zorgt voor frictie bij de beroepsgroep zelf.
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Wat zijn de obstakels om te komen tot één 
cao in de sector zorg en welzijn?

We zitten veel te vast in sectoraal denken en moeten 
veel meer naar een perspectief van categoraal denken 
over de zorg. We kijken veel te veel naar de verschil-

lende deelsectoren maar moeten veel meer gaan kijken 
naar de categorie van de beroepsgroep verpleegkundi-
gen en verzorgende als geheel.  
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Is er in de verkiezingscampagne voldoende 
aandacht voor toekomstbestendige zorg en 
welzijn?

We zien nu veel mooie dingen staan in de programma’s 
van verschillende partijen. De VVD benoemt bijvoor-
beeld letterlijk het punt van één cao in hun program-
ma. Maar na de verkiezingen gaan we vaak weer door 
op het pad van minder kostenstijging, bezuiniging dus. 
Als overheid heb je echter een belangrijke taak als het 
gaat om de zorg en moet je concreet meewerken aan 
het toekomstbestendig maken van de sector. Het is niet 
alleen een spel tussen werkgevers en werknemers, de 
overheid heeft hier ook echt een taak. Veel protocollen 
en regelgeving worden immers door de overheid opge-
legd aan de sector.

Betaalbare toegankelijke zorg voor iedereen is wat mij 
betreft een mensenrecht, geen kostenpost. Ik vond 
het, in het verlengde hiervan, onvoorstelbaar de minis-
ter van VWS zomaar te horen zeggen dat de gestegen 
premies te maken hebben met de gestegen salaris-
sen. Dan werp je een tegenstelling op, premies versus 
salaris, dit helpt niet. Gezondheidszorg is nog te weinig 
een thema in de politiek. We hebben al jaren de zorg-
crisis aan zien komen, dus dit had geen verrassing 
kunnen zijn. Beleidsmakers moeten uit de ivoren toren 
komen en het gesprek met de samenleving aangaan 
over wat voor zorg we willen leveren. Als samenleving 
moeten we trotser worden op onze verpleegkundigen 
en verzorgenden. We moeten niet over, maar mét de 
sector praten. 

"Beleidsmakers moeten uit de ivoren 

toren naar beneden komen, het gesprek 

moet in de samenleving gestart worden 

wat voor zorg we willen leveren."
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